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کنایه تند زیدآبادی به رسایی
زیدآبادی با کنایه به ادعای اخیر حمید رسایی نوشت: مبدأ ارسال پیامک هیج 
ربطی به آیات قرآن و روایات ندارد، مبدأ آن ذهنیت کســانی اســت که ایمان 
قلبی و قرب الهی را، ظاهرگرایی خشــک و خام پنداشته اند. احمد زیدآبادی، 
فعال سیاســی اصلاح طلب در مطلبی با عنوان »مبــدأ پیامک تذکر حجاب 
ذهنیت خود شماست!« در کانال تلگرامی خود  نوشت: شیخ حمید رسایی در 
توئیتی با اشــاره به اظهارات زهرا بهــروزآذر معاون رییس جمهور در امور زنان 
نوشته است: »ایشــان به دنبال مبدأ ارسال پیامک تذکر حجاب است. من به 
شما کمک می کنم خانم معاون! مبدأ آن آیات قرآن و روایات معصومین است...

کــدام آیۀ قرآن و روایت به چیزی امر کرده که انجام آن، افراد جامعه را به هر 
دلیلی عصبانی و از دیانت منزجر می کند! اساســاً متد دریافت آقای رسایی و 
همفکرانش از آیات و روایات، محل اشــکال اســت. با همین متد، ملا هبت الله 
رهبــر طالبان به خود حق می دهد که مبدأ محــروم کردن زنان از تحصیل و 
خانه نشــین کردن آنان را به آیات قرآن و روایات نسبت دهد! طبق همین متد 
فهمِ مورد نظر آقای رسایی از منابع دینی، داعشی ها نیز مبدأ به کنیزی گرفتن 
زنان ایــزدی را به آیات قرآن و روایات ارجاع می دادند! بنابراین مبدأ ارســال 
پیامک هیج ربطی به آیات قرآن و روایات ندارد، مبدأ آن ذهنیت کسانی است 
که ایمان قلبی و قرب الهی را، ظاهرگرایی خشک و خام پنداشته اند و با تمسک 

به آن، از علی تا بوعلی را در تاریخ تکفیر کرده اند!

سوشیال

بابک زنجانی هنوز بدهی ها 
را تسویه نکرده طلبکار شد!

بعد از اظهارات مدیرعامل شــرکت نفت که نشــان می داد بابک زنجانی بدهی 
خودش را به شــرکت نفت نپرداخته است، بابک زنجانی با فرار به جلو به دنبال 

اموالی می گردد که خودش آن ها را با بدهی های کلان پیش فروش کرده بود.
به گزارش نفت خبر، در نمایشــگاه بین المللی نفت امسال حمید بورد به عنوان 
مدیرعامل شرکت ملی نفت خبر داده است که »بابک زنجانی با بانک مرکزی و 
نهاد های قضایی برای بازپس دادن بدهی های خود در حال مراوده و مذاکره است، 
اما طبعاً شرکت نفت در آن حدی که طلب دارد تا به اصطلاح قانع نشود و برای 
او مفید نباشد رضایت نمی دهد. با دادستانی در این رابطه همکاری لازم را داریم 
ولی اتفاق جدیدی تا این لحظه نیفتاده است.« حرف های مدیرعامل شرکت ملی 
نفت تایید می کند که بابک زنجانی هنوز بدهی خود را پرداخت نکرده است. در 
واقــع آنطور که از حرف های حمید بورد و ادعا ها در مورد بابک زنجانی می توان 
فهمید، زنجانی همچنان ادعا هایی در مورد دارایی و اموال خود مطرح کرده، اما 
در عمل هنوز هیچ بازپرداختی به دســت شــرکت ملی نفت نرسیده است. این 
درحالی است که اساســا حمید بورد در جریانات و دسته بندی های نفتی جزو 
دسته ای متفاوت با بیژن زنگنه تعریف میشود، اما در واکنش به بدهی های بابک 
زنجانــی همان حرفی را می زند که زنگنه زده بــود. در واکنش به این اظهارات، 
زنجانی متنی منتشر کرد و در آن مدعی شد برای »بازپس گیری اموالی« که به 
گفته او توسط شرکت ملی نفت »غارت شده«، مصمم تر عمل خواهد کرد. او این 
اموال را شــامل یک شرکت هواپیمایی در ترکیه، دفاتری در دبی، یک کارخانه 
در جبل علی، ویلا هایی در دبی، سه ملک بزرگ در کیش و »کشتی های ۱۷۰۰ 
کانتینری« عنوان کرده است. او اذعان کرده است که این اموال به خاطر »وصول 
بیت المال« تصاحب شــده اســت. زنجانی خطاب به »مدیر عامل شرکت ملی 
نفت« نوشته است که او مشخص کند این اموال در نبود او در کجاست؟ در این 
لیست زنجانی از یک شرکت هواپیمایی در ترکیه، دفاتری در دبی، کارخانه ای در 
جبل علی، ویلایی در دبی، سه ملک بزرگ در کیش و البته »کشتی های ۱۷۰۰ 
کانتینری« نام برده است. بابک زنجانی این متن را با هشتک های زیر منتشر کرد: 

#بابک_زنجانی #شرکت_ملی_نفت #بورد #پالیزدار
#کاسبان_زنگنه #اصغرهندی #احمدددشتی #رضامقدم

در واقع او اســامی کســانی را در این متن نام برده که مســئول کمیته وصول 
مطالبات وزارت نفت بودند. سال ۹۴ اصغر هندی یکی از کسانی که بابک زنجانی 
از او نام برده در مصاحبه با خبرگزاری فارس گفته بود: »آقای زنجانی اعلام کرده 
بود که من می خواهم مبلغ را بدهم و شــما اموال را نفروشید و به همین دلیل 
ما اموال را نفروختیم تا اگر مبلغ را پرداخت کرد ما اموال را به او بازگردانیم چرا 
که این اموال جز دردســر و بدهی چیزی ندارد.« آنطور که بعد ها در دادگاه هم 
مشخص شد بسیاری از این اموال بدهی های زیادی به بانک ها داشت. در واقع این 
اموال به نام بابک زنجانی بود، اما بابت آنها به بانک ها و یا مراکز دیگر بدهی های 
کلان داشت. با این حال بابک زنجانی درحالی که هنوز بدهی خود را با شرکت 
نفت تسویه نکرده و میلیارد ها دلار به یغما رفته را پس نداده است، طلبکارانه به 

دنبال اموالی می گردند که آنها را نیز با بدهی ها پیش فروش کرده بود.

رویداد

پیامدهای منطقه ای دیپلماسی آمریکا
ادامه از صفحه 1

ابعاد منطقه ای و بازیگران استراتژیک
تغییر نام خلیج فارس از منظر اســتراتژیک مجموعه ای از ابعاد و بازیگران 
منطقه ای را در بر می گیرد. از یک ســو، این اقدام به نفع اهداف عربســتان و 
متحدان آمریکا در ایجاد فضای فشار و محدود سازی نفوذ ایران به عنوان یک 
قدرت منطقه ای است. از سوی دیگر، تنش های ایجاد شده موجبات نگرانی هایی 
را برای کشورهایی مانند چین فراهم می کند. چین، که در حوزه خلیج فارس 
ســرمایه گذاری های مهمی در حــوزه انرژی، حمل و نقل و زیرســاخت های 
استراتژیک دارد، با موج تنش های سیاسی و عدم ثبات منطقه ای مواجه خواهد 
شــد. امری که می تواند پروژه های کلان اقتصادی و راهبرد های توسعه ای این 
کشــور را به خطر اندازد. در نتیجه، این تغییر نام نه تنها یک ابزار فشــار علیه 
ایران محسوب می شود، بلکه بخشی از رقابت ژئوپلیتیکی بزرگ تر بین آمریکا 
و چین نیز رقم می خورد. وضعیتی که می تواند فضای منطقه را پیچیده تر کند.

پیامدهای راهبردی برای سیاست خارجی
سیاست فشار حداکثری ایالات متحده علیه ایران در صورت وقوع، می تواند 
نقطه ای تعیین کننده در روابط منطقه ای و بین المللی باشــد. این سیاســت با 
هدف نمایش عزم آمریکا برای مقابله با نفوذ ایران در سطح جهانی و در میان 
متحدان منطقه ای اتخاذ شــده اســت و ماهیتی تهاجمی و پیوسته دارد. این 
تصمیم از منظر ژئوپلیتیکی و دیپلماتیک می تواند به عنوان نشانه ای از تغییر 

الگوهای رفتاری واشینگتن در قبال ایران و متحدان منطقه ای آن تلقی شود.
از یک ســو، آمریکا با کاهش تمرکز بر مذاکرات هســته ای و مســیرهای 
دیپلماتیک، به سمت سیاســت هایی حرکت می کند که خواسته های دیرینه  
برخی قدرت های منطقه ای، از جمله عربستان سعودی را تأمین می کند. تأکید 
بر ناسیونالیسم عربی و افزایش همبستگی کشــورهای عربی در برابر ایران از 
جمله اهداف فرعی این رویکرد جدید خواهد بود. این تغییر سیاست می تواند 
تأثیر مستقیم بر همگرایی منطقه ای داشته باشد. در سال های اخیر، تلاش های 
چین در ایجاد روابط متعادل میان ایران و عربســتان به عنوان عاملی مهم در 
کاهش تنش های منطقه ای مطرح بوده اســت. اما اتخاذ این سیاست جدید از 
ســوی آمریکا، می تواند به عنوان مانعی در برابر این روند همگرایی عمل کند 
و زمینه ســاز بازتعریف روابط میان قدرت های منطقه ای شود. به جای تقویت 
ثبات، این سیاست تشدید شکاف های ژئوپلیتیکی و افزایش تنش های منطقه ای 
را باعث خواهد شــد. در شرایطی که بازیگران بین المللی نظیر چین به دنبال 
بازنگری در استراتژی های خود برای کنترل تأثیرات این تغییرات هستند، این 
اقدام می تواند پویایی های جدیدی را در عرصه  سیاســت جهانی رقم بزند. در 
مجموع، این سیاست نه تنها بر مناسبات سیاسی و نظامی منطقه تأثیر خواهد 
گذاشت، بلکه می تواند پیامدهای اقتصادی و فرهنگی گسترده ای نیز به همراه 
داشته باشد. در چنین شرایطی، بازیگران منطقه ای و جهانی احتمالا در واکنش 
به این تحول، به دنبال ایجاد ائتلاف های جدید برای حفظ توازن قدرت و کاهش 

نفوذ متقابل خواهند بود.

یادداشت

قالیباف:
سامانه مکاتبات دولت و مجلس 

راه اندازی شود
محمدباقــر قالیباف با بیان این کــه تفکیک قوا به معنای 
مشــاجره و ناهماهنگی نیســت تأکید کرد: مطالبه رهبر 
معظم انقلاب از ما انســجام و همکاری است و ما باید اوج 
همکاری میان دو قــوه را ببینیم که خروجی آن منجر به 
هم افزایی و حل مشــکلات مردم شود و این وظیفه اصلی 
همه ماست. به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اســلامی در نشست معاونان و مدیران کل 
امور مجلس وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی که صبح 
دیروز )شنبه( در بهارستان برگزار شد، با بیان این که یکی 
از اشــکالات ما در حوزه اقتصاد این است که رویکردهای 
اشــتباه داریم گفت: در گذشته درآمد یکسال کشور ما از 
فروش نفت ۱۱۹ میلیارد دلار بود و کمتر از ســه ســال 
بعد  ایــن درآمد به ۱۷ میلیارد دلار کاهش یافته اســت 
امــا در هر دو زمان نرخ تورم و میزان گرانی یکســان بوده 
که نشــان می دهد مشکل ما پول و اعتبار نیست بلکه این 
رویکردها و نوع مدیریت اســت که ایراد دارد و باید تغییر 
کند. رئیس قوه مقننه با تأکید بر ضرورت تغییر رویکردها 
در روابــط میان دولت و مجلس گفت: اصل تفکیک قوا در 
قانون اساسی آمده و براساس آن باید عمل کنیم که البته 
به معنای مشــاجره با یکدیگر نیســت. تفکیک قوا به این 
معنا اســت که هر قوه به صورت مستقل کار خود را انجام 
دهد در عین حال همدلی، انســجام و همکاری برای حل 
مشکلات با شیوه صحیح داشــته باشد تا کار برکت کند. 
وی در همیــن زمینه تأکید کرد: اگر تفکیک قوا به معنای 
مشــاجره و ناهماهنگی است ما آن را قبول نداریم. ما باید 
اوج همکاری میان دو قوه را ببینیم که خروجی آن منجر 
به هم افزایی و انسجام شود. قالیباف در ادامه با بیان اینکه 
قرار شد دولت و مجلس سامانه ای راه اندازی کنند تا همه 
مکاتبات از طریق سیســتم الکترونیکی انجام شده و زمان 
پاسخگویی آن نیز مشخص شود، گفت: با این شیوه است 
که نامه هایی با درخواست های بدون نتیجه داده نمی شود و 

موضوعات رده بندی دارد. 

عباسی:
باید به سمت بازچرخانی آب 

حرکت کرد
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با تاکید بر لزوم مدیریت 
منابع آبی، گفت: باید به ســمت بازچرخانی آب در حوزه 

صنعت، شرب و فضای حرکت کرد.
علیرضا عباسی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به کم آبی 
در کشــور گفت: در منطقه ای زندگی می کنیم که میزان 
نزولات آسمانی در مقایسه با بسیاری از مناطق دنیا به طور 
قابل توجهی پایین تر است. از طرف دیگر، میزان تبخیر در 

ایران تقریبا ۲ تا ۳ برابر متوسط جهانی است. 
وی ادامــه داد: متوســط بارندگی در کشــور حدود ۲۴۰ 
میلی متر در وسعت جغرافیایی ۱۶۵ میلیون هکتاراست این 
یعنی حدود ۴۰۰ میلیارد مترمکعب نزولات آسمانی داریم 
و از این مقدار، حدود ۱۰۰ میلیارد متر مکعب مورد استفاده 
قرار می گیرد که قسمت عمده ای از آن صرف کشاورزی و 

مابقی برای صنعت، شرب و فضای سبز می شود.
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس اضافه کرد: در وهله 
اول بایــد مدیریتی بــر روی ۱۰۰ میلیارد متر مکعب آب 
مورد اســتفاده داشته باشیم که بخش عمده ای از این آب 
در حوزه کشاورزی مصرف می شود، لذا افزایش بهره وری در 
این حوزه ضروری اســت.  عباسی در ادامه گفت: در حوزه 
صنعت باید به بازچرخانی آب توجه کنیم. برخی از صنایع 
مانند نیروگاه ها، فقط برای خنک سازی برج های خود از آب 
استفاده می کنند و بعد این آب هدر می رود، لذا بازچرخانی 
این آب ضروری اســت. وی با تاکید بر اینکه باید به سمت 
افزایش بهره وری در مصــرف آب حرکت کرد،  افزود: باید 
صنایــع را برای بازچرخانی آب مجاب کرد، مثلا کولرهای 
آبــی یا فیلترهای تصفیه آب خانگــی باعث هدررفت آب 
می شــوند، درحالی که می توان این آب را برای استفاده در 
کولرهای آبی بازچرخانی کــرد و دوباره به چرخه مصرف 

بازگرداند.
این عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس با اشاره به قانون 
برنامه هفتم توســعه گفت: با توجه به اینکه ۳۰۰ میلیارد 
مترمکعب از نزولات آسمانی مورد استفاده قرار نمی گیرد، 
در برنامــه هفتم مقرر شــده ۱۵ درصــد از ۳۰۰ میلیارد 
مترمکعب توســط وزارت خانه های جهاد کشاورزی، نیرو 
و کشــور هر کدام به میزان ۵ درصــد یعنی مجموعا ۴۵ 
میلیارد مترمکعب مدیریت شــود تا تقریبا معادل نیمی از 

آب مصرفی را مورد بهره برداری قرار داد.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:
رونمایی از موشک »قاسم بصیر« 

پیامی صریح به دشمنان بود
سالار ولایتمدار، عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســلامی گفت: باید یادآور شد 
کشــورهای محدودی توانایی ســاخت موشــک دارند اما 
رونمایی اخیر موشکی ایران سبب شد از توانایی ارتقاء نفوذ 
موشک های ایرانی به سامانه های دفاع موشکی پیشرفته و 

دقت بی نظیر در هدف گیری بهت زده شوند.
به گزارش خانه ملت، ســالار ولایتمدار عضو کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اسلامی 
در گفت وگویی با اشــاره به اهمیت رونمایی از موشــک 
بالستیک »قاسم بصیر«، گفت: موشک یاد شده نمادی از 
پیشرفت های دفاعی ایران بوده و رونمایی از آن در شرایط 
کنونی، پاســخی کوبنده بر دهان تمام دشمنان جمهوری 
اسلامی اســت. عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مولفه دفاع در 
جمهوری اسلامی مبتنی بر بازدارندگی است، اظهار کرد: در 
واقع بر اساس آموزه های اسلام بر تجهیز شدن و توان دفاع 
مشروع تاکید شده است. وی با اشاره به اینکه صهیونیست 
هــا و همپیمانانش به دلیل عدم توانایی دفاعی و آســیب 
پذیری در مقابل موشــک های یمنی اقدام به تهدید ایران 
می کنند، ادامه داد: چنین رویکردی بیانگر ناتوانی نظامی 
و دفاعی آنها است لذا همواره تلاش می کنند کشورمان را 
مورد هجمه و تهدید قرار دهند اما رونمایی از موشک »قاسم 
بصیر«، پیامی صریح به دشمنان بود که هر خطایی با ضربه 
مهلک پاسخ داده می شود. این نماینده در مجلس دوازدهم 
تصریح کرد: باید یادآور شــد کشورهای محدودی توانایی 
ساخت موشک دارند اما رونمایی اخیر موشکی ایران سبب 
شد توانایی از ارتقاء نفوذ موشک های ایرانی به سامانه های 
دفاع موشکی پیشرفته و دقت بی نظیر در هدف گیری بهت 
زده شــوند. او ادامه داد: موشک بالستیک »قاسم بصیر«، 
توان بازدارندگی جمهوری اسلامی را ارتقاء داد که این امر 
ســبب بهت زدگی دشمنان جمهوری اسلامی شده است. 
ولایتمدار خاطرنشان کرد: صنایع موشکی ایران مبتنی بر 
دانش بومی و تخصص جوانان مومن رشــد و توسعه یافته 
لذا این مســیر برای دفاع از مرزهای سرزمین بزرگ ایران 

اسلامی با قدرت ادامه خواهد یافت.

مجلس

خارجی  سیاست  حوزه  کارشناس  یک 
گفت: پیچیدگی هــای تازه ای به وجود 
در  نداشت.  در گذشته وجود  که  آمده 
بیشتری  نقش  آمریکایی ها  گذشــته، 
برای اســرائیل قائل بودند، اما اکنون 
می بینیم که دونالد ترامپ یک سازوکار 
کاملًا آمریکایی بــرای مذاکرات ایران 
تعریف کرده است. او در گذشته تا بعد 
از خروج از برجام، جایگاه ویژه ای برای 
بایدن  دولت  و حتی  بود  قائل  اسرائیل 
نیز اسرائیل را در جریان مذاکرات قرار 
را  اسرائیلی ها  اوباما هم  باراک  می داد، 
در جریان قرار می داد اما اکنون شاهد 
هستیم که ترامپ یک سازوکار به طور 
کامل آمریکایی را در پیش گرفته است. 
دلیل این امر نیز این اســت که ترامپ 
ظاهرا به دنبال جنگ نیست و اولویت 
و  اقتصادی  مناســبات  او شکل گیری 
است  متقابل جدید  سرمایه گذاری های 
تا  خود  خصوصی  شــرکت های  از  که 

منافع کشور آمریکا را شامل می شود.
حشمت الله فلاحت پیشــه کارشناس حوزه 
سیاست خارجی و رئیس پیشین کمیسیون 
امنیت ملی مجلس شــورای اســلامی در 
گفت وگــو با خبرنگار ایلنــا، در رابطه ادامه 

مذاکــرات ایران و آمریــکا در دور چهارم با 
وجود افزایش تهدیــدات و تحریم هایی که 
از ســوی ایالات متحده همواره ادامه داشته 
است،  گفت:  به هر حال آمریکایی ها به میز 
تمامی شرایط کنونی  برمی گشتند.  مذاکره 
نشان دهنده جدی شــدن شرایط مذاکرات 
اســت و طرفین تلاش می کنند که تکلیف 
مذاکرات را مشخص کنند. به طور مشخص، 
تمامی جریانات مخالف دیپلماسی طبیعتاً به 
کار افتاده اند و مســائلی که در حال مطرح 
شــدن است، مانند ســایت هسته ای جدید 
ایران، همگی با هدف تأثیرگذاری منفی در 
این رابطه شکل می گیرند. این وضعیت نشان 
می دهد که مذاکرات به مرحله نهایی نزدیک 

می شود.
ترامپ ظاهرا به دنبال جنگ نیست

وی ادامه داد: در سمت دیگر، پیچیدگی های 
تازه ای به وجود آمده که در گذشــته وجود 
نداشــت. در گذشــته، آمریکایی هــا نقش 
بیشتری برای اسرائیل قائل بودند، اما اکنون 
می بینیم کــه دونالد ترامپ یک ســازوکار 
کاملًا آمریکایی برای مذاکرات ایران تعریف 
کرده اســت. او در گذشــته تا بعد از خروج 
از برجام، جایگاه ویژه ای برای اسرائیل قائل 
بود و حتی دولت بایدن نیز اســرائیل را در 

جریان مذاکرات قرار مــی داد، باراک اوباما 
هم اســرائیلی ها را در جریان قــرار می داد 
اما اکنون شــاهد هســتیم که ترامپ یک 
ســازوکار به طور کامل آمریکایی را در پیش 
گرفته اســت. دلیل این امر نیز این اســت 
که ترامپ ظاهرا به دنبال جنگ نیســت و 
اولویت او شکل گیری مناسبات اقتصادی و 
سرمایه گذاری های متقابل جدید است که از 
شــرکت های خصوصی خود تا منافع کشور 

آمریکا را شامل می شود.
اولویت ترامپ یک سفر موفقت آمیز 

به جنوب خاورمیانه
این اســتاد روابط بین الملل بــا بیان اینکه 
ترامپ نمی خواهد فضای بیشتری به نتانیاهو 
بدهــد، تصریح کرد: باید توجه داشــت که 
نتانیاهــو به عنوان آغازگر جنگ شــناخته 
می شــود، یعنی به آسانی یک جنگ را آغاز 
می کند ولی نمی تواند به راحتی آن را پایان 
دهد. بخشــی از پیچیدگی ها و تناقض های 
گفتاری و رفتاری اخیر آمریکایی ها ناشی از 
این است که طی چند روز آینده، مهم ترین 
اولویت ترامپ انجام یک سفر موفقیت آمیز 
به جنوب خلیج فارس اســت. او قصد دارد 
به عربســتان و قطر و امارات ســفر کند و 
ســعی می کند قراردادهای اقتصادی مهمی 

را منعقد کند در این شــرایط، موضوع ایران 
حداقل در حاشیه این هدف مطرح می شود.

فلاحت پیشه با تاکید بر اینکه موضوع اصلی 
ایران در حال حاضر بحث سیاست خارجی 
جمهوری اســلامی اســت، اظهار کرد: من 
معتقدم که لزومی به بازگشــت به گذشته 
نیســت. اما باید واقعیت ها را در نظر گرفت. 
فضای ســنگین مذاکراتی کــه اکنون برای 
ایران شــکل گرفته، به دلیل از دست دادن 
فرصت های گذشته است. ایران اکنون تحت 
فشار است و با وجود تهدید نظامی، مذاکرات 
را دنبــال می کند، این میراثی اســت که از 
گذشته برای دولت پزشــکیان به جا مانده 
اســت. در چنین شــرایطی، طبیعتاً عوامل 
آشفته ســاز تازه ای نیز شکل خواهد گرفت. 
اگر ترامــپ وارد بحث موضوع خلیج فارس 
شود که قبلًا هم از عنوان جعلی برای خلیج 
فارس اســتفاده کرده اســت، ممکن است 
فضای منفی در ایران شــکل بگیرد. در این 
صورت دو فضا در داخل شکل می گیرد، یک 
فضای دولتی و رســمی که ادامه مذاکرات 
در شــرایط سخت را پیگیری می کند و یک 
فضای عمومی که علیه آمریکا شکل خواهد 

گرفت.
فضای روانی برای اثرگذاری منفی در 

مذاکرات
رییــس ســابق کمیســیون امنیــت ملی 
مجلــس در خصوص شــایعات اخیر مبنی 
بر فعالیت های هســته ای در سایت سمنان 
و تاثیــر آن بر ادامه روند مذاکرات مســقط 
خاطرنشــان کرد: بــه نظرم ابعــاد نظامی 
احتمالــی یا ادعایــی  از موضوعاتی بود که 
پرونده آن در سال ۲۰۱۵ بین ایران و آژانس 
بسته شد و اکنون بیشتر در قالب یک فضای 
روانی مطرح می شــود. ایران هم ان پی تی را 
اجرا می کند و هم بخشــی از همکاری های 
داوطلبانــه را دنبال می کند. این یک فضای 
روانی اســت، مناســبات ایــران و آژانس، 
مناسبات گســترده ای است. موارد اختلافی 
نیز مشخص است و عمدتا به ذخایر اورانیوم 
و تولیدات صنعتی و زیرســاختی هسته ای 
مربوط می شود که فراتر از تعهدات برجامی 
شکل گرفته است که ایران طبق برجام آن 
را انجام داده اســت. این مسائل نیز به طور 
طبیعی مطرح می شود تا تأثیر منفی در این 

شرایط داشته باشد.

کمتر از یــک ماه دیگر تــا برگزاری 
باقی مانده و  انتخابات هیأت رئیســه 
شدن  اماده  درحال  نشین ها  بهارستان 
برای برگزاری اجلاســیه دوم هستند. 
در این میان، برخی از پیش بینی ها از 
حمایت فراکسیون مستقلین از قالیباف 

در اجلاسیه دوم روایت می کند. 
در همین راســتا، مجیــد نصیرپور، نماینده 
ســراب در مجلس دوازدهم، درباره تصمیم 
فراکسیون مســتقلین برای انتخابات هیئت  
رئیســه به خبرآنلایــن، گفــت: انتخابات 
هیئت رئیسه هرساله مورد توجه نمایندگان 
مجلس اســت و افراد هم به  صورت شخصی 
و هــم در قالب جریانات سیاســی وارد این 

انتخابات می شــوند. تمام فراکســیون ها، از 
جمله فراکســیون انقلاب اسلامی که خود 
شــامل دو بخش پایداری و انقلاب اسلامی 
اســت، هرچند تحت یک عنــوان فعالیت 
می کنند، اما عملًا هر دو جریان در انتخابات 
شــرکت خواهند داشت و تلاش می کنند به 
شکل حداکثری در هیئت رئیسه سهم داشته 

باشند.«
این نماینده ادامه داد: »فراکسیون مستقلین 
نیــز  تلاش می کند با ایجــاد یک آرامش و 
طمأنینه نســبت به افزایــش کارایی هیأت 
رئیسه مجلس و مشارکت دادن اعضای خود 
در ترکیب هیأت رئیسه مجلس، سازماندهی 
لازم را بــرای انتخابات انجام دهد. به همین 

منظور، دوســتان یــک کارگروهــی را در 
فراکسیون تشــکیل دادند که با جریانات و 
افراد موثر صحبت کرده و در تلاشــیم تا با 
کمترین حاشیه یک هیأت رئیسه خوب در 

شأن مجلس انتخابات کنند.
وی در پاسخ به سوالی درباره اعضای کارگروه 
گفت: در این کارگــروه آقایان تاجگردون و 
شــهریاری حضور دارند، احتمالا من هم در 
این کارگروه حضور داشته باشم. نصیرپور در 
پاسخ به این پرســش که آیا این فراکسیون 
برای ریاســت مجلس هــم کاندیدا معرفی 
خواهد کرد، اظهار داشت: تیم هیأت رئیسه 
مورد بحث است. ما علاقه داریم که مجلس 
کار خود را با ثبات و آرامش پیش ببرد. تصور 

ما این اســت که آقای قالیباف ظرفیت لازم 
برای هماهنگی بــا همه جریانات مجلس را 

دارد.
نماینده ســراب در مجلس دوازدهم درباره 
معرفی کاندیدا در کرســی های دیگر هیأت 
رئیســه مجلس گفت: بله، البتــه در دیگر 
بخش های هیئت رئیســه احتمــال معرفی 
کاندیدا وجود دارد. در حال حاضر مذاکرات 
در مرحله اولیه است و هنوز جمع بندی نهایی 
درباره مصادیــق و کاندیداها صورت نگرفته 
اســت. با این حال، برخی نمایندگان شخصاً 
فعالیت های انتخاباتی خود را آغاز کرده اند. اما 
هنوز جمع بندی در قالب فراکسیون ها صورت 

نگرفته است. 

رئیس قوه قضائیــه گفت: در اتفاق رخ 
داده در بندر شــهید رجایــی افراد و 
بخش هایی که مسئولیت داشتند و در 
ایفای مسئولیت های شــان قصور و یا 
تقصیر به خرج دادند، بازخواست شوند 
و ترتیبات قانونی درخصوص آنها اعِمال 

شود.
به گــزارش قــوه قضائیه، حجت الاســلام  
محســنی اژه ای طی ســخنانی در دیدار با 
رئیس و جمعــی از معاونین جمعیت هلال 
احمر، ضمن برشمردن برخی از اشتراکات از 
حیث نوع و جنس مســئولیت میان دستگاه 
قضایی و جمعیت هــلال احمر، اظهار کرد: 
جمعیــت هلال احمر با بیــش از ۳ میلیون 
عضوی که دارد، دارای مشترکاتی با دستگاه 
قضایی از حیث نوع و جنس مسئولیت است.
رئیس قــوه قضائیه گفــت: در همین اتفاق 
رخ داده در بندر شهید رجایی، که جمعیت 
هلال احمــر نیــز در قبــال آن، خدمــات 
مطلوبی ارائه داد، باید یک آسیب شناســی 
جامــع صورت گیرد تا هــم از وقوع اتفاقات 

مشابه پیشــگیری به عمل آید و هم افراد و 
بخش هایی که مسئولیت داشتند و در ایفای 
مسئولیت های شان قصور و یا تقصیر به خرج 
دادند، بازخواست شــوند و ترتیبات قانونی 

درخصوص آنها اعِمال شود.
وی تصریــح کرد: جمعیت هــلال احمر در 
اموراتی عهده دار وظایف و مســئولیت است 
که برخی از دســتگاه ها و وزارتخانه ها نیز در 
قبال آن امورات دارای مســئولیت و وظیفه 
هستند؛ باید حدود و ثغور مسئولیت های هر 
دستگاه مشخص شود و مرزبندی های لازم 
صورت گیرد تا در مواقــع وقوع بحران، هم 
از موازی کاری های احتمالی جلوگیری شود 
و هم اگر اموراتی بر روی زمین معطل ماند، 
مشخص شــود که قصور و کوتاهی از سمت 
کدام دستگاه بوده است تا بتوان آن دستگاه 

را مورد بازخواست و اعِمال قانون قرار داد.
رئیــس قوه قضائیه اظهار داشــت: جمعیت 
هلال احمر، آسیب شناسی هایی که از علل و 
عوامل وقوع حــوادث غیرمترقبه و مقوله ی 
مدیریت بحران انجــام می دهد را در اختیار 

همه دســتگاه های ذی صلاح قرار دهد تا در 
امر پیشگیری از حوادث غیرمترقبه و تقویت 
مقوله ی مدیریت بحران، در کشــور به یک 

برنامه ملی و کلان دست پیدا کنیم. 
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: این انتقاد به 
برخی از دســتگاه ها و نهادها در کشور وارد 
اســت که به خوبی و جامعیــت نمی توانند 

خدمات خود را برای مردم تبیین و تشــریح 
 کنند؛ فلذا جمعیت هلال احمر باید خدماتی 
که در عرصه های مختلف به مردم و کشــور 
ارائه می دهد را با جامعیت و به شــیوه های 
هنرمندانه و فنی به سمع و نظر عموم مردم 
برساند تا هم آگاهی های عمومی افزایش یابد 

و هم سرمایه اجتماعی نظام افزون گردد. 

فلاحت پیشه مطرح کرد

سازوکار آمریکایی ترامپ برای مذاکرات

حمایت فراکسیون مستقلین از »تکرار« ریاست قالیباف بر مجلس

رئیس قوه قضائیه:
مقصرین حادثه بندر شهید رجایی باید بازخواست شوند

صوفی:

اشرار پیش از ارتکاب جنایت باید شناسایی شوند
رنجبر:

با شناسایی شروران رفتار آنان رصد شود
یکی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: تداوم برخورد با اراذل و 
سارقان اگر در کنار سیاست های پیشگیرانه در سطح جامعه و رسانه انجام شود، 

بازیابی اعتماد عمومی و مشارکت مردمی در امنیت را به دنبال خواهد داشت.
عباس صوفی در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به وقوع زورگیری های خشــن در شهرهای 
مختلف کشور و خدشه دار شدن آرامش عمومی در پی وقوع این جرایم اظهار کرد: امنیت 
مهم ترین مولفه موجود در هر جامعه و کشور است. این مولفه شوخی بردار نیست و برای 
آرامش مردم لازم و ضروری است. وی با بیان اینکه »در حقیقت امنیت یک اصل پذیرفته 
شده در هر کشور و حکومتی است و نیروی انتظامی وظیفه دارد تا با هر گونه عامل ایجاد 
ناامنی در جامعه برخورد جدی و پیشــگیرانه داشــته باشــد«، عنوان کرد: از سوی دیگر 
دستگاه قضا باید محکم تر از نیروی انتظامی پشتوانه ایجاد امنیت در جامعه باشد. مجلس 
شــورای اسلامی نیز آمادگی دارد تا در مواردی که برای ایجاد امنیت در جامعه و اقدامات 
پیشــگیرانه در برخورد با اشــرار خلأهای قانونی وجود دارد، پای کار بیاید و این خلأها را 
برطرف کند تا ایجاد امنیت در جامعه و برخورد با اشرار و سارقان بدون هیچ گونه تعارفی 
شکل بگیرد. نماینده مردم فامنین و همدان در مجلس اظهار کرد: امنیت، مطالبه ی تمام 
اقشــار جامعه با هر نوع تفکری اســت اما امنیت فقط با حضور پلیس پس از وقوع جرم 
ایجاد نمی شــود بلکه با پیشگیری از آن معنا پیدا می کند. حوادثی مانند سرقت از منازل 
یا زورگیری های خشن، معمولاً توسط افراد یا باندهایی با سوابق مشخص رخ می دهد؛ در 

حقیقت این افراد پیش از ارتکاب جنایت باید شناسایی و مهار شوند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نیروی انتظامی با 
افزایش ضریب گشت ها، حضور در نقاط حساس و خبرگیری و اشراف اطلاعاتی 

کامل باید پیشگیری لازم را از وقوع جرم های مربوطه انجام دهد.
فضل الله رنجبر، نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به مطالبه برای برخورد پیش دستانه پلیس با زورگیران و اراذل و اوباش عنوان کرد: 
امنیت بســتری برای توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و انجام ماموریت های دولتی و 

غیردولتی در سطح کشور است.
وی ادامه داد:  در حقیقت امنیت جامعه، خط قرمز ارکان نظام اســت. نیروی انتظامی در 
وهله اول با افزایش ضریب گشت ها، حضور در نقاط حساس و خبرگیری و اشراف اطلاعاتی 
کامل باید پیشگیری لازم را از وقوع جرم های مربوطه انجام دهد. همچنین نیروی انتظامی 
باید شــروران را شناسایی و رصد رفتار آنان را همواره در دستور کار خود داشته باشد. در 
این راستا مقامات قضایی و انتظامی باید هماهنگی بسیار خوبی را با یکدیگر داشته باشند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: پلیس ما باید جرئت و شهامت 
حضور و برخورد با شروران را داشته باشد. از سوی دیگر اگر جامعه تلاش و شهامت پلیس 
را ببیند، افکار عمومی حامی نیروی انتظامی و امنیتی خواهد شــد. همچنین لازم اســت 
نیروهای برخورد کننده و بازدارنده، آموزش های لازم برای اقتدار بخشی به نیروی انتظامی 
را ببینند و توجیه باشند و به گونه ای اطلاع رسانی شود که خیال مردم از ایجاد امنیت در 

جامعه راحت باشد.


